
VIJESTI 
HRVATSKO KEMIJSKO DRUsTVO 

Glavna godisnJa skupstlna Hrvatskog kemijskog drustva za god. 1949. 

Glavna godisnja skupstina Hrvatskog kemijskog drustva odrilana je dne 6. lipnja 1949 u predavaonici Prirodoslovnog fakulteta na Strossmajerovom trgu 14. 
Pr is u t n i: Abony1 Irena, Aka1Cii6 Branka, Balenovi6 Kresin:ni•r, Ba.rkovic Dragutin, Berkes Ivan, Biscan Josip, Brajkovic Vladimir, Cerkovnikov Eugen, FiVipovic Iva n, FULpovi6 Lacl:islav, Fintiic Vladimir, Fies Drngutin, Galijan Jelenka, Grdenic Drago, Grdlin•i6 Marcel, Hahn ViktJr, Hainsall Rudolf, Ivekov·ic Hrvoje, Jean Alfred, Jugovic Vojislav, Keglevic-Brovet Dina, Kirkov Pance, Kolbach Dragutfn, Kovac Vladimir, K·Jvac Zvonko, Kuljis Vanda, Markovic Dragan, Mastnak Alenka, 

Matijevi6 Egon, Miholic Stanko, Mikac Mirna, Mildner Pavao, Mirnik Katarina, Mirnik Mirko, Munk-Weinert Mira, Njegovan Vladimir, Ostrogonac Marko, Piantanida Miho, Podhorsky Rikard, Prostenik Mihovil, Rajner Ernest, Rasica Bojana, Rumbak Branko, Rozgaj Stanko, Schulz Karlo, Seifert Vladimir, Seiwerth Rativoj, Smolcic Zora, Stipetic Julije, Stubiean Vladimir, Sunko Dioniz, Saric Artur, Sateva Milka, Skarica Nebodar, sulc Delimir, stivic Ivan, Thaller Viktor, Ternbach, Tefak Bozo, 'l'omic Dragutin, Urch Melita, Velikonja Nenad, Vouk Velimir, Vukcevic-Kova.Cevic Vera, :Zerdik Mladen, Zivkovic Hela. 
U h'l sati konstatira predsjednik, prof. dr. R. Pod ho r sky, da nema prisutnog dovoljnog broja clanova, pa predlafo, da najprije odrzi predavanje dr. ing. M. Prost en i k pod naslovom: »Utisci o boravku u laboratoriju prof. Ruzicke u Ziirichu«. 
Nakon zavrsenog predavanja u 19.15 sati prof. dr. Pod.ho r sky otvara glavnu godisnju skupstinu. u kratkom pozdravnom govoru istice, da je vec u vise navrata dov .>ljno istaknuta problematika Hrvatskog kemijskog drnstva i da je danas potpuno jasna potreba postojanja takvog drustva. Nakon toga predlaiie ing. I. · Fi!ipovica i M. Mirnika za zapisnieare, a prof. dr. V. Njegovana ovjerovi teljem zapisnika pa predaje rijec tajniku prof. dr. Tefaku. 

Izvjestaj taJnika 

Imam dati izvjestaj o prilikama, naporima, us·pjesima i neuspjesima naseg drustva u vremenu od mog posljednjeg izvjestaja od prije godinu dana, pa do danas. Jednako kao i rrosli put morat cu kao tajnik drustva, d'.t u moj tajnicki \zvjestaj unesem stanovite stvari, koje nisu predmet neposrednog drustvenog djelokruga, ali ako se na njih ne bih osvrnuo harem letimicno, mislim, da ne bih izvrsio svoju dufaost. Jer ima mnogo toga nasto nas drustvena pravila obvezuju, ali nam ne prufaju mogucnosti, da ono sto zel1mo i ono sto dr7.imo potrebnim u istinu i uradimo. 
Ja necu ponavljati ono, sto sa.m prosle godine govorio, premda bi i za to bi lo razloga. Mi rad·imo naime pod prilikama, gdje snabdijevanje · laboratorija 

instrumentima, laboratorijskim priborom i kemikalijama, te nasih biblioteka strucnom literaturom, ne daje nikako impresiju, da se stvari poboljsavaju; one stagniraju, ako ve6 ne idu polagano na gore. Nezgoda je, sto se oskudica osjeea na mnogim stranama, gdje je ne bi trebalo biti. Tako odg·.>vorni c\mbenici pokusavaju da doskoce mnogom zlu, ali bas slabost u redovima za nauku i struku neposredno bdgovornih osoba onemogucuje nam, da se vide rezultati one pomoci, koja se daje. Razlozi za to su u tome sto je ne primaju pravi, iii se ne prima u svim formama, koje tek, ako su sve i&punjene. daju trazeni rezultat. Sta je konkretno, pitat cete. Mnogo toga konkretnog znate. Mnogo toga ako bih ovdje nabacio, izgledalo bi kao optuzba; ako bih trazio razloge za opravdanje, iZgledalo bi da bilo koga isprieavam. Ja bih imao volje na mnogo toga se tuziti, ali to ne pomaze; valja traziti stvarne naeine da bude bolje. Zato ono sto kazem smatrajte, da je receno za to da bude bolje. Dakle, da predemo na mali dio malo konkretnije materije. 
Pocet cemo od najsirih, internacionalnih odnosa. Mi, na pr. ne znamo, a ne znamo ni kaida cemo doznati, bar oficijelnJ, da Ii je nafa zemlja zaclanjena u Internacionalnu uniju za kemiju, a ako jest, tko je predstavlja. Sve veze s inozemstvom imaju biti provedene preko Akademijskog savjeta, dok se znanstvena drustva za sada evidentiraju samo kod Ministarstva unutrasnjih poslova i Komiteta za znanstvene ustanove, odnosno Ministarstva za kulturu i nauku. Jugoslavenska akademija nije jos, na pr., nasla formulu za povezivanje s naucnim drustv.ima, premda su bas J:taucna drustva pravi motor znanstvene i strucne djelatnostl. Znanstvena drustva predstavljaju najsiri znanstveni kolektiv s obzirom na pojedine grane znanosti i moraju uci u operativni ~'1an svih institucija, koje u socijalistickoj zcmlji imaju prvenstveni zadatak da koordiniraju, organiziraju i opcenito unapreduju 
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nasu znanost. Narodna vlast daje neposreJnu potporu znanosti preko sislema aka· clemija , pa bi njihova dufoost bila, da tu pomoc jednim dijelom i tako upotrebe, da ce naucna drustva moci naci potpJru na administrativnom i izdavackom po. drucju, gdje se slabost naucnih drustava, koja zivu od pozrtvovnosti svojih cla· nova i za sada vise iii manje slueajnih subvencija, narocito tesko osjeca. Tako smo presli na unutrasnjj sektor. Medutim, moramo se jos malo zadrfati na inter-· nacionalnom podrucju. 
M!slim naime, da nam je kao znanstvenom drustvu duznost upozoriti na stetnost uacelnog ogranieavanja naucnih publikacija nasih naucnih radnika na nase domace naucne easo~·ise . Moje je licno stanoviste, da se sluzbeno kod toga ne misli, ni ne moze misliti na radove iz egzaktnih znanosti, koji su eksperimentalnog karaktera, jer bi to znacilo nepoznavanje znacenja pra.vog znanstvenog internacionalizma, i podsjecanje grane, preko koje se najna'Prednija misao razvijala kroz deset• 

ljeea i stoljeea, i koja je i dala temelje suvremenoj ideji socijalizma. Mi svi znamo, kako jed-ino internacionalna misao moze 'Predstavljati istinsku znanost. Mi znamo, da za znanstven.i rad moramo mnogo puta trazit'i preko citavog globusa i to kroz godine onoga, koii cc nas moci s interesom pratiti iii stvarno kritizirati. Jedan p!'ij atelj je lijepo neki dan rekao, ako nesto kod kuce objavis, procitat ce ti jedan do dva prijatelja i jos jednom toliko neprijatelja, dok ce prava vrijednost iii bezvrijednost ostati pokopana kroz desetke godina iii zauvijek. Ako se vec borimo za vrijednost domacih pubHkacija, moramo ~>06i putem, ko}im su isli so· VJetski, kao i drugi narodi, koji su imali tek osvajati pozicije u znanosti. Najprije 
internaciomalno s'ito i reseto za IIlacilonalnu :ma0nstvenu prodrukoij'u, a onda tek se moze •Jcekivati internacionalna kvaliteta za nacionalne publikacije. Svaki •drugi put tesko da ce dovesti do· ci lj a, a da ne govorimo o tome, koliko vise za prestiz nail e zemlje znaci, ako nasi znanstven-i radnici budu svoje publikacije u inter· nacionalnim casopisima ispreplitali s referencama svo.iih radova u domaCim casopi· sima. Jer nemojmo zaboravJti: 'Jni, koji nalaze za potrebno da pisu ·u internacionaln im easopisima imat ce sigurno. i dovoljno materijala i za domace. 

Tako smo opet s,cpojill razmatranje na&ih pr•il>i•ka u iontemacion-im i lllacio· nalnim koordinatama. Izgleda, da je kod nase kemije tesko iSta reel odvojeno za jcdan ili drugi sektor. 
Daljnju opcu stvar, koju bi valjalo diskutirati , »redstavlja pitanje »Arhiva«, odnosno pribiranja i red igiranja prvenstveno referatnog materijala. »Arhiv« da udovolji stvarnim potrebama, ne samo da mora biti takav, da po svom dijelu originalnih radova postane internacionalno vrijedua publikacija, nego mora takoder u svom re!eratnom dijelu predstavljati snazno sredstvo strucnog i znanstvenog uzdizanja nase kemijske sredine. U nemogucnosti da izdajemo monografije o aktuelnim naucnim \ strucnim podrucj ima , sluzit 6emo se ponajviSe skupnim referatima. U tom po· gledu obecana nam je :ma.tna pomoc od strane bratske orga.nizacije, koju predstavlja sekcija kemiiiara Drustva inzenjera i tehn icara Hrvatske, a uz neposrednu pomoc Glavne direkcije z:.1 kemijsku industri ju. Samo, da zadovoljimo zahtjevima, morat 6emo imati veliku i to kolektivnu pomoc svih struiinih ljudi nase sredine. 
Pokusali smo u tom smis lu podstaknuti rad posebnih radnih grui:-a: (1) za Ii· zicku, anorgansku i analiticku kemiju, (2) za organsku, biokemiju i terapeutsku kemiju i (3) za opcu, anorgansku i organsku kemijsku tehnologiju, Te grufoe bi imale raditi preko posebnih seminara. Trazili smo, da se prijave zainteresirani i na. damo se, da ce te grupe proraditi. Medutim, ono na sto bib morao upozoriti, to je, da su se nasle i da se nalaze ogromne poteskoce, da nasi naul\ni i strucni radnici nadu vremena za jedan od temeljnih svojih zadataka, a to je za kolektivni znanstveni i strucni rad. To je strahovita cinjenica. Mi zeEmo da dostignemo i prestignemo druge; mi oficijelno predstavljamo nasu znanost, a moramo se radi najobicnijih pogonskih poslova utapati u drugim zadacima, tako da nam cesto ostaje od nauke samo da ceznutlj ivo gledamo na stvari, koje se de8avaju na Jabo· ratorijskim stolovim:i. drugih, koii se nalaze izv::m nasih granica. 
S druge strane, moramo takoder istaknuti, da rezultati koje daju nasi znan· stveni radnici, premda je toga razmjerno vrlo malo, po vrijednosti sj.gurno ne zaostaju za mnogim radovima stranih skola, ali nemojmo zaboraviti, da je to rezultat skoro nemoguceg iskoristavanja nasih radnih energija, jer sve sto se ro· stizava, postizava se ne u normalnom radnom danu. vec u drugom radnom danu, kojega neminovno sadrzava za svakog naseg znanstvenog radnika obican suneani dan od 24 sata. 
Naravno kemijsko drustvo nije u mogucnosti, da mnogo toga direktno izmijeni, ali ono je sigurno pozvano da preko svoga kruga clanova ove probleme stalno police, diskutira i trazi rjesenja. Kemija je takva struka, da ce se sve sto je u vezi s njenim navretkom svagdje respektirati radi opceg napretka nase zemlje. Samo budimo svijesni, da su za znanstvene i strucne stvari na kemijskom podrucju prvenstveno zvani kemicari. Da se barem nesto od te za kemicare i zemlju vazne problematike otvoreno prodiskutira, za to je bilo i ovo., sto sam rekao, izneseno. 
A sada jos nek•Jliko l\isto poslovnih podataka. 
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B r o j c 1 an o v .a . Dru§tvo broJi 139 redovnih, 6 lzvanrednlh i Jednog po
easnog Iliana. Umrli su clanovi: prof. Dragutin Stroh a I i ing. Ivan Re It er 
(prLsutni odaju pofast umrlim clanovima ustajanjem I jednominutnom §utnjom). 

B I b 1 l o t e k a. HKD i:·rima zamjenom 18 stranih l 6 domaca easopisa. Na
·bavljeni su neki najvazniji easopisi radi kompletiranja pojedinih serija casopisa, koji 
se nalaze u biblioteci. Sastavljen je popis easopisa, koji su od osobitog interesa za 
kemicare i o kojima se u biblioteci HKD vodi posebna briga. Ti easopisi su po
diJeljeni na posebne grupe, prema kojima mogu biti smje§teni u raznim bibliote
kama. Tako predstavljaju grurpe: (1) opci easopiisi za sve grane egzaktnlh znrunJstd 
(40 fasopisa), (2) casopisi iz oi:.Ce kemije (40 easopisa), (3) easopisi iz specijalnih ke
mija (40 casopisa), (4) fasopisi iz tehmcke kemije (30 casopisa) i (5) easopisi iz fizike 
(15 fasopisa). Ukupno dakle 165 casopisa, koji bi moral! stajati svim kemicarima 
na raspolaganju u potpuno kompletnim serijama i to u lako pristupacnim biblio
tekama. NaSa. biblioteka je otvorena dnevno od 7 •d•.> 21 sata, a i dulje. 

K e m i j s k i k o I o k v i j i. U pro§loj poslovnoj god'.ni odrfano Je 16 kolo
kviJa, gdje je izneseno 14 originalnih radova i 9 referata. Ono, §to Je receno za 
kolokvije prosle godine, vrijedi poti:·uno i danas. Kao dopuna nasih kolokvija na 
tehnickom polju dieluju kolokviji sekcije kemieara Drustva inzenjera i tehnicara 
Hrvatske. . 

A r h iv z a k em i j u. Tajnistvo je uz davanje izvjestaja svima koJi su 
to trazili, vrsilo poslove administracije ARHIV A. ARHIV se mnogo trdl u drfavl 
i u inozemstvu i bit 6e potrebno poveeati njegovu nakladu. 

S tim bi moj lzvjestaj bio zavrsen. 
Poslije izvjestaja razvila se diskusija. Na upit ·prof. dr. Ba I en o v L c a, kako 

treba shvacati ogranicenje publiciranja naucnih radova u inostranstvu, da li se tu 
uopce radi o zabrani ill je tu potrebno samo neko odobrenje, prof. P o d h o r s k y 
odgovara, da je koliko je njemu poznato, za publiciranje u inostranstvu potrebna 
samo dozvola republikanskog Komiteta za naui\ne ustanove, sveucili§te i visoke skole. 
Svrha tog propisa je ta, da se recenzijom radova postigne, da se salju u inozemstvo 
samo kvalitetni radovi i da se J'Obolj§a kvalitet domacih radova i potaknu autori, 
da stampaju sto veci broj radova u tuzemstvu. Mnogima SU takve dozvole vec 
izdate. Prof. Tezak pita, po kakvim kriterijima ce se ocjenjivati radovi, koji se 
mogu slati u inozemstvo i nakon kakvih formalnosti se takve dozvole izdaju. Prof. 
H. Iv e k o v i c kafo, da je bila glavna intencija te odredbe, da se sto vise 
publicirai kod kuce, i da se osigura nasim strucnim glasilima dovoljno radova. Na
celna zabrana za objavljivanje u inostranstvu ne postoji, vec treba samo dozvola 
Komiteta za naucne ustanove, sveuciliste i visoke skole, a Komitet saraduje s Aka
demijama nauka. On sam ne uvida potrebu objavljivanja nasih radova u inostran
stvu, jer ne postoJi narociti interes za to, tim vise, §to se u »Arhivu za kemijuc 
moze publicirati na stranim jezicima., a o tim radovima se u inostranstvu refe
rira. Na to kaze prof. Tezak, da drzi, da se tom odredbom ipak znatno otezava 
publiciranje u inostranstvu i da bi taka.v postupak recenziranja mogao biti od 
te§kih pos.Jjedica za razvoj na§e nauke. 

Prof. Iv e k o v ·i c pita, zasto bi to Ima.lo te§ke J:'Osljedice. On ponovno 
naglasuje da imamo mogucnost publiciranja, jer postoje easopisi i postoje izdanja 
Akademija nauka, a mozemo publicirati I na stranim jezicima. Tom odredbom 
se dakle nikako ne spreeava, da mogu naSi naucni radnici publicirati, nego se zeli, 
da nalH casopisi ctobtju na ·renomeu. To je pot•rehno kod na.s, gdje se brzim tempom 
izgraduje nail naucni rad. No drugo su pote§koce, na koje nailaze naucni radnici 
kod te izgra.dnje. Potrebno je samo, da se narodnim vlastima pokazuje put. Na to 
odgovara prof. Te z a k, da. mi moramo koristiti iskustva drugih na tom po!ju 
i poci njihovim putem, a to znaci, najprije se moraju stvoriti kriterijl i komre
tenta.n krug Jjudi, koji 6e moci ocjenjivati pogodnost iii nepogodnost nekog 
zna.nstvenog r ada za publiciranje, a to je vrlo te§ko postlci kod sadasnjeg broja 
nasih znanstvenih radnika. Valja naime uociti cinjenicu, da se mnogo puta za 
istinski znanstveni prinos jedva u svijetu nade l\ovjek, koji ce moci da.ti pravilnu 
ocjenu, pa prema. tome valja pojedinom znanstvenom ra.dniku ostaviti. punu slo
bodu, da publicira tamo, gdje moze ocekivati najpravilniju i §to brZu reakciju. 
Svako ogranicavanje u tom pogledu pred;stav!Jat ce zapreku znanstvenom radu, 
sto moze razvoju naseg znanstvenog kruga, a i samoj zemlji samo skoditi. Ne smi
jemo naime zaboraviti, da. smo mi u stadiju, ka.d mozemo mnogo toga i.·rimitl, a 
razmjerno malo davati, pa ce bHanca §iroke i otvorene saradnje s drugima. bit! za 
ilas vrlo pozitivna.. 

Ing. Gust a k pita, tko je zal)ravo dao tu preporuku, tko zna za nju i gdje 
je objavljena. Prof. Tezak mu odgovara, da je javljena institutima posebnim 
raspisom. Na to ing. Gust a k izjavljuje, da prema tome svatko tkQ radi van 
tih instituta., za taj raS1Pis ne zna, pa moze slobodno publicirati, gdje hoce I drzi, 
da. je citava. ta diiskusija suvilina. Prof. Tezak kaze, da diskuslja tako dugo 
nije suvi§na, dok taj raspis postoji i tice se rada takvih dru§tava, kao §to je 
HKD i ono je u prvom redu pozvano, da to pitanje rascisti. Ing. Sari c kaze, 
da on vidi »crno« Jedino u radu samog drustva.: 1) Ako pitanje predstavni§tva 
u Internacionalnoj uniji za kemiju jo§ nije rjeseno, kriva je sama aktivnost odbora 
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drustva, koji sigurno nije ~'Odu.zeo korake u tom smislu. Jedino pi•smena pred
stavka KO'lllitetu z.a s•kole i nauku i Srpskom ·kemijsikom d!'ustvu ja.sno nije do
voljna. 2) sto se Hee zabrane publiciranja, kaze, da se radi u prvom redu o pri
javi i evidenciji svih publikacija nas.ih radn\ka u inostranstvu na jednom mjestu. 
3) Trece, o cemu zeli govoriU, pitanje je saradnje drugova iz pogona u naucnom 
radu. Istina je, da se teziste rada. u tvornicama. nalazi na ispunjenju zadataka., koje 
prvenstveno postavlja pogon, ali je istina i to, da ima drugova iz tvornica, koji 
sudjeluju s uspjehom u na.uonom ra.du. To dokruz·u ju na, pr . • radovii [ 1d•r. P.ianta:nide .i 
ing. Flesa. Prof. Iv e k o v i c vidi, da iz referata tajnika izlazi skepticizam, koji 
nije na mjestu. Na institutima se mnogo vise radi nego prije, a osim toga se osniva 
sve cvrsca veza izmedu instituta i Akademija nauka. Saraduj emo i sa industrijom, 
koja pomaze tiu 'Saradnj1u materijalnim sredstvima i zadaje nam problematiku. Jasno 
je, da se ne mozemo UJsporedivati s velikim ;nstitutima u inostranstvu. Siguran je, 
da moze pomoc narodnih vlasti u tom nasto.janju f'<lSla·ti jos daleko veca, a HKD 
je u prvom redu pozvano, da poduzme korake i pokaze narodnim vlastima pravi put. 

Iza toga je ·~'<ldnio blagajnik Dr. Hahn slijedeci izv]est.aj: 

Izvjestaj blagajnika: 

Sudeci po blagajnickom poslovanju u p roteklom razdoblju od 27. ozujka 1948. 
do 4. travnja 1949. djelatnos·t drustva je u v.idnom ra.zv(tku ~ napredovanju. 

Sveukupni primici ukljucivo salda iz prosle· godine izn•.>sili su Din 194.208,45, 
sto je za Dolin 128.408.50 i:ld gotiov10 300'/o vise nego u •prosloj godini. SveUJkupni .izdaci 
iznosili su Din 7•3.?93,5-0, tako da je saldo iznosi u blagajni Din 120.414',95, od kojeg 
iznosa se Din 117.825,45 nala zi na tekucem racunu u Narodnoj banci FNRJ, Centrali 
za NRH, a Din 2.589,50 u ruenoj blagajni. 

Od ukupnih prihoda otf•ada na redovite prihode, t. j. uplacene clanarine 
i pret.plate za »Arhiv« Din 19,157.-, sto je cetiri .puta veci .znos nego u prooloj 
radnoj godi.ni. •ru cinjenicu treba pozdravi ti, ali IBtovremeno se mora istaknuti da 
je broj onih, koji su uplate izvrsili, jos uvijek relativno malen, da iznosi jedva 

·100, od kojeg treba jedan ddo (neclanove) oclbiti, tako da jasno fPl'Oizlazi da ima 
prilican broj clanova, koji nisu uopce nista uplatili. Stoga se oni i ovim putem 
pozLvajou da ispune svoju clansku duznost i da u,plate zaostalu clanarin:u. Da je 
vaznost tih uplata veoma velika, ne treba posebno naglasavati. Vidimo na primjeru 
i:·rotekle godine, da su subvencija za stampanje »Arhiva« za god. 1947. iznosile 
Di·n 50.000.- dok su samo troskovi stampanja toga godista »Arhiva« iznosili oko 
'&0.000.- , pa je trebalo tu razliku namiriti iz redovitih prihoda drustva, a da se 
o ostalim troskovima i izdacima drustva i ne govori. Za prodana starija godilita 
»Arhiva« primljeno je ukupno Di.n 5.500.-. U ime subvencije za izdavanje »Arhiva« 
'.Primljeno je ukupno u toku prosle radne godfoe Din 11-01000.-, sto je za Din 
60.000.- iii 120'/o vise nego u lanjskoj godini. Od te svote je Din 90.000.- doznacio 
Komitet za skole i nauku FNRJ, a Din 00.000.- Drustvo inzenjera i tehnicara 
Hrvatske. Ovu cinjenicu treba narocito .pozdraviti, jer je sigurno, da ce samo 
putem subvencija biti osigura na ma'lerija.Jna baza, koja je drustvu potrebna za 
redovitije i cesce izdavanje drustvew.)g glasila »Arhiva«. Na strani primitaka 
zabiljezena je takoder svota od Din 4.600.- koju je uplatilo 4·6 clanova HKD i 
njihovih pozvanika (svaki po Din JOO.-) za troskove zakuske u hotelu Esplanade 
prilikom boravka prof. Pre I o g a u Zagrebu na clan 28. srrnja 1948. 

lzdaci SU biJi s!ijedeCi: isplacen je U knjigoveZnici Soban dug i 'Z prosle godine 
u v isini od Din 5.000.-, na. ime troskova Nar. banke plaeeno je Di·U 244.-, dok su 
troskovi otpreme •Arhiva« i administrativni troskovi drustva (ukljucivsi nagradu 
drugu M. Tka!cecu u visi.ni od Din 2.000.-) iznosili ukupno Din 4.054.50. Da su 
troskovii administracije bili tako niski treba u prvom redu zahvaliti tajniku dru
stva prof. B. Tezak u i njegovim saradnicima, kojl. su se mnogo zalagali dobro
voljn im radom. Sveuku:pni troskovi zakuske u hotelu Esplanade u east prof. 
Pre lo g a iznosili su Din 5.200.- od cega je na teret drustva otpalo svega Din 
600.-. Najvecu stavku izdataka iznose troskovi stampanja »Arhiva«, Din 59.53!1.-, 
koJi je iznos bio predviden proslogodiSnjim proracunom. Zanimljivo je istaknuti, 
da je proracun za go.dinu 19148/49., primljen na zadnjoj godifojoj ·skur.Stini drustva, 
u pogledu primitaka. potpuno realiziran , pa cak i premasen, sto je svakako po
zi tivna Cinjenica. 

Nakon zavrsenog izvje§t.aja, blagajnik predlaze skupstini uacrt proracuna za 
god. 1949/00., koji se u oiJelosti prima. 

Izvjestaj blagajnika primljen je bez diskusij e. 
Poslije toga dobiva rijec glavni urednik »Arhiva za kemiju< prof. dr. S. M !

ho I i c, i daje slijedeci izvjestaj: 
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I z v j e s t a j g I a v n o g u r e d n i k a »A r h '1 v a z a k e m i j U< 

»Arhiv za kemiju«; godiSte XX. spreman je za iHampu, ali iz tehnickih razloga 
nije jos predan n tiskarn. To ce biti izvrseno tek za jedno tjedan dana. »Arhiv« 
sac1;rzi 21 originalnu na.uenu radnju, 12 preglednih re.ferata, krace referate, rrikao: 
kni11ga, dva nekrologa i vijesti na ukupno 24-0 stranica. Prema XIX. godistu pove
cao se proslogodisnji »Arhiv« za oko 80 stranica. Uzme Ii se medu tim, da je re
dakcija ovog puta iz tehnickih razloga zakljueena sa &l. ofojka 1949., da dakle 
proslogodl.$nji »Arhiv« opsize razmak vremena od .15 mjeseci, to je i ovaj put 
poveeanje obima lista vise pvividno, ·nego realno. Naucni dio zaprema 120 stranica 
(za 12 vise, nego g. 1947), referati lQO ·Stranica (za 68 vise, nego g. 1941.). Po broju 
stranica. najveci dio originalnih naucnih radova pada u podrucje fizikalne kemije 
(29°/o). Na organsku kemiju otpada 1·8°/o, na biokemiju 18'/o, na analiticku kemiju 
20°/o, a na tehnicku kemiju li>'/o. Kako se Iz navedenih podataka vidi, jma se poveeani 
opseg »Arhtva« u !l".h1.vnom pripisati vecem broju j orsegu referata, dok mu je 
o:pseg u pogledu or1gmalmh r.adova, s obzirom na prije istaknutu cinjenicu da list 
obuhvaca interval za 25'/o veci, nego god. 1947., u stvari pao, jer povecanje broja 
stranica iznosi •Samo 8°/o. ZahvaljujuCi zauzimanju drugova iz kemijske industrije 
osigurana su i ove godine materlijalna sredstva za stampanje casopisa, premda mu 
Olprema, prema "zjavi stampa;ra, nece ove godine bi1ti nt izdaleka onako sja.j·na, 
kakva je bila prosle godine. 

U diskusiji prof. Pod ho r sky dopunjuje izvjestaj time, Sto ka.Ze, da nije 
·sav primljen,i materijaJ u8ao u zadnji broj »Arhii.va« i da se ti"me stvarni obujam 
»Arhiva« nije smanjio. Dalje primjecuje da broj .stranica ne moze biti mjerilo za 
vrijednost i kvalitet easorisa. Prof. Mi ho Ii c ·na to odgovara, da se slafo s pri
mjedbom, no prosud.ivati radnje po kvalitehl je vrlo deJik.atno pitanje, a os·im toga 
svi urednici postupaju na isti nacin, kad podna8aju referat o nekofn easopisu. Nato 
prof. Pod ho r sky primjecuje, da se moze broj radova smatrati kao kriterij 
za ocjenu »Arhiv•a« i misli, da smo u po.gledu naseg casopisa napredova!Ji. Zatim 
preuzima rijec u ime nadzornog odbora Mag. pharm. Ing. Bra j k o v i c i kazc, 
da bi trebao podnijeti izvjestaj o radu ·nadzornog odbora, no buduci da nadzorni 
odbor nije nadzirao rad upravnog odbora, jer nije b.io pozivan na· sjeduice, on prema 
tome ne moze podnljeti izvjestaj o radu nadzornog odbora. Misli, da se mofo 
u prvom redu prigovoriti radu samog upravnog odbora, a ne kemiearima uopce, 
kao clanovima drustva. KritiziI'a organizaciju · strucnlh kolokvija, jer se u zadnji 
eas preko telef..:ma tr.aze predavaci. Dalje prigovara neredovitom i sporom izla
zenju ·»Arhiva«. Kaze, •da je to jedan od razloga, ·zbog cega autori radije pu
blic-ira.ju u stranim casopisima, nego da cekaju po 15 mjeseoi na stampanje u 
»Arhivu«. Ne moze da pohvali rad upravnog odbora iako mora istaci zalaganje 
tajnika na radu za napredak drustva. 

Na izlaganje Ing. B. r a j k o v i c a odgo.vara prof. Tezak, da ima nadzorni 
odbor pravo bilo gdje ~ bilo kada nadziratJi rad i materija!no poslovanje dru
stva, pa nije krivnja na upravnom odboru ako njegov· rad nije nadzir~n. sto se 
tiCe »Arhiva«, on izlazi sporo, a krivnja je u tehnickim poteskocama. Redakcioni 
odbor je za.dnji svezak redigirao, cim je primio dovoljni broj radova .. Dalje kaze, 
da se ostvaruje saradnja s kemijskom sekcijom DITH-a u cilju boljeg i redovitijeg 
izlazenja, i u cilju r·opunjenja sadrliaja takvim temama, da bi ·easopis mogao bolje 
sluziti tehnj(\kom napretku nasih pogonskih inzenjera i telrniCa.ra, pa bi trebalo, 
da se redakcioni odbor popun-i predstavnicima DITH-a. Na to predlaze prof. 
G r de n i c, da se povje·r.i upravnom odboru drustva, da popuni redakcioni odbs>r 
dru.govima predlozenim po kemij1skoj sekciji DITH-a. Skupstina taj prijedlog prihvaea 

Iza toga prof. Pod ho r sky predlaze, da se pime podnijeti izvjestaj·i, sto 
sku1Jstiua usvaja. Skupstina isto tako usvaja i prijedlog ing. Bra j k o v i c a, da se 
dade upravnom odboru razrje$nica. U 21 sat prof. Po d h o r s k y zakljucuje 
skupstinu. · 

Kolokvljl Hrvatskog kemljskog dru§tva 

u .godiILi 1949. odrzani su slijedeci kolokvili: 
XLII. Kolokvij odrlian lz. sijeenja: 

K. Sc h u I z, 0 odredivanju cvrste faze u atmos!eri s obzirom na 
zah tjeve prakse. 

XLIII. KolokviJ odrlian 26. sijecnja: 
V. N j ego van, Uspomene iz proslosti kemije i farmacije - u Zagrebu. 

XLIV. Kolokvij odrlian 8. veljace: 
K. Web er, 0 nekim metodama '.>dredivanja u.gljikovog monoksida u 

krvi. 
XLV. Kolokvij odrlian 23. veljace: 

L. F d Ii po v 1 c, Jedna m~diifmkadja mikrood,redivanja dusika po D u
m a ·s - Pre g l u. 



XL Vl. Kolokvij odrfan 9. oiujka: 
V. B. Vonk, Pregled fe nomenologije i teorija raspr§ivanja sv!jetla. 

XLVII. Kolokvij odrfan 23. ozujka: 
(1) K. B a I en o v i 6, Primjena A r n d t - E ! s t e r t-ove reakc!je na 

alfa-aminokiseline. 
(2) V. Th a 11 er, Sinteza 1-tirozinu homologne beta-am1nokiseline. 

XLVIII. Kolokvij oddan 20. travnja: 
E. Mat i j e v i 6, Elektrolitna koagulacija srebrohalogenida i W o. 

0 s t w a Id-ova teorija koefimjenata aktiviteta. 
XLIX. Kolokvi•j odrfan 4. svibnja : 

V. B. Vo u k, Ver we y - 0 verb e e k-ova teorija stabilnostl Uofob
nih koloida. 

L. Kolokvij odrfan 1:8. svibnja: 
T. Pi n t er, 0 djelovanju i def!ni'ciji kataliza tora. 

LI. Kolokvoij odrfan 1. l!pnja: 
D. S u n k o, 0 nekJim hiidrogemadjaana U'Z Ran e y - nDkaJJ-katal!zator. 

LII. Kolokvij odrfan 15. Ji.pnja: 
V. Vo u k, Privlal\ne .t odbojne sile kod stvaranja koacervata (prikaz 

L a n g m u i r-ove teorije). 
LllI. Kolokvij odrfan 17. kolov<>za: 

V. N j ego van, Znanstveni lik I. M. Ko Ith off-a prof. unlver· 
ziteta u M!nneapo!isu, U. S. A. 

LIV. Kolokvdj odrfan 16. studenog: 
(1) B. Tezak, Metorika heteropolarnih sistema. 
(2) V. S tub i I\ an, »Kompleksua« te>pivost srebrorodanida. 

LY. Kolokvij odrfan 14. prosinca: . 
D. G .r den i 6, KJristalna struktura zivdinih BJlkilhalogenida (medu

a tomski razmak Hg-0). 
LVI. Kolokvij odrfa.n 28. prosinca: 

M. Mir n i k, Utjecaj aktiviteta na strukturu AgJ-pecipitata. 

DlskuslJa Hrvatskog kem!Jsko&' dru§tva 

1. Opta diskusija odrfana 29. Upnja: 

0 elektrolltnoJ koagulaclJI llofobnlh kololda. 

(1) B. Tezak, O kritil\noj raspodjeli j·.>na na granlcl .faza kod koagulacije 
l!ofobnih so!ova. ' 

(2) K. Sc h u I z, Uporedni pregled koagulaciJe AgJ-sistema n stanju d!allzi
ziran!h solova ! solova in statu nascendi· 

(3) E. Mat I j e v ! 6, U,tjecaj promjene koncentracije stablllzaclonog Jona i 
koncentracije sola na koagulacijonu vrijednost elektrolita kod AgBr-solova 
in statu nascendi. 

(4) V. S tub i o an, Koagulacija AgCNS-solova in statu nascendt. 
(5) V. B. Vo u k, Uporedni pregled 1eor!Ja koa.gulacije liofobnih solova 

s obzirom na eksperimentalne reztiltate. 
(6) M. K' a r s u 1 in, Teoretske i eksperimentalne podloge koagulacije liofob

nih solova. 
Dlsku11ij! ie predsjedavao R. Pod 1h o r sky, a tajnlk bio Je D. Su 11 k •.>. 

Predavanja Hrvatskog kem!Jsko&' drutva 

I. PREDAVANJE odrfano 24. kolovoza (u okviru i:•redavanja Jugoslavenske 
akademije .znanosti I umjetnosti): I. M. Ko 1 t ho ff (Min
neapolis, U. S. A.), 0 fizill\ko-kemijskim prin.cipima ana
litil\ke. kein1Je. 

H. PREDA VAN JE oddano 25. kolovoza: I. M. Ko 1 t h Q f f, (Minneapolis, 
U. S. A.), Amperometrloka t!tracija. 

SEKOIJA KEMWARA DRUSTVA INZENJERA I TEHNillARA HRVATSKE 

Glavna godlsnJa skupstlna sekclJe kemJoora Drustva lnienJera I tehnl~ara Hrvatske 

Glavna godi§nja skupst!na sekcfde kem1fora Drustva lnzenjera ! tehnleara Hrvat
ske odrfana je dne 18. sijel\nja 1950. · u predavaon! Prirodoslovnog fakulteta na 
Strosmajerovom trgu 14. 
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P r is u t n l : Ban S!n!§a,, BllJcevM Predrag, Boltar Mil!vo}, Delfin Slava, Derner Vikica, Doljak Marijan, Doljak-Guci6 Vanja, Gustavson Per, Gustak Evgen, Hahn Viktor, Jerman Ivo, Kolbach Draguta·n, Kovac Vladimi·r, Malci6 Juraj. Mirkovi6 Vladimir, Mirnik Katarina, Mirnik Mirko, Njego·van Vladimir, Novotny :Zelimir, Plotnikov Mal!.slmiljan, Podhorsky Rikard, Rajner Ernest, Seiwerth Rativoj, Smolc:cZerdik Zora, Spelic LJublca, Sverer Zlatko, Tefak B<>Zo, Vilicic VJekoslav, :Zerdik Mladen. 
U odsutnosti predisjednika J. Dugo s e v I 6 a u 18.15 sati prof. Pod ho rs k y otvara godlsnju skup§tlnu I predlde, budu6i da nije prisutan dovoljan broj clanova, da 'U meduvremenu do pravomo6nosti s'kupstine odrzi referat M. :Z er d i k : »Automatska lnstrumentalna kontrola tvornickih procesa«. Nakon zavrsenog re!erata i uspjele dlskuslje Pod ho r s k y predlaze, da. umjesto radnog .predsjednistva vodi glav·nu godisnju skupstinu potpredsjednik :Z e r d i k, a drugarJcu S p e 1 i 6 predlaze kao zapisnieara. Prijedl•J<g s·e usvaja i prelaz! na 1dnevnl red: 
0 radu sekcije podnasa tajnlk ing. M. Mir n i k slijede6! izvJeAtaj: 
Ovam lzvjestajem i!eUm dati pregled rada nase sekcije u protekloj radnoj godini ana!Lzu uspjeha i neuspjeha s obz!rom na postignu6e na§eg plana. 
Rad sekcije odvijao se u glav,nom u tri pravca: 

1) odrfavanje redovitlh sastana·ka sa strucnim predavanjima; 
2) sistematsko prikupljanje re!erata. za •Arhiv za kemljuc i pomo6 oko !zdavan~a 
3) Izvr§avanje tekurnh zadataka postavljen!h sa strane saveza DIT-ova odnosno iz-crsne>g odbora DITH-a. · 

Kod analize na§ega rada moramo odvojitl rad samoga odbora od rada I ucestvovanja clanova u strucnoj aktivnosti. 
Najprije se zellm zahvaliti svlm onlm clanovima, kojl su se ''druzivall pozivima odbora I uvij ek, kad je to ustrebalo, pruZili svoju. pomoc. Tu se . zahvaljujem najprije onima, koji su odrfali predavanja na ndim sastancima, onima koji su se odazvali pozivu na saradnju u releratnom dijelu •Arhivac i onima, koii su prilikom 'l'jedna tehnike napdsa li krace popularne clanke. 
Mislim, da mi nije pe>trebno 'naglasiti, da smo zeljeli saradnju svakog clana, i da bi bilo sasvim krive> shvaeanje, da oni clanovi, koji ·nisu bili na bilo koii nacin zamoljen'i, da nas u nasem radu pomognu, da njihovu •saradnju ne zelimo .. Kad smo molll! ·POjedince, da nam pomognu., drzali smo se jednog jedinog ptincipa: na6i 

onoga, koji ·nam moze pomo6i. Izbor Je ovislo jedine> o tome, na koga smo se u odboru u easu potre·be sjetili, dakle o slueajnom poznavanju rada. pojedinca po odborniclma. Kad· stupamo pred nase clanstvo onda znamo, da to cinimo u doba, kad forme na§eg rada nisu jo§ .n.ikako poprimile neki odredeni i konacni e>blik, kad 
shvacanja o radu strucnih udruzenja kod nas nisu jos nikako sazrela i kad mozemo reci, da postoji isto tol'iko shvacanja, ke>liko ima clanova. U prvom redu znamo, da clanovi nest<> od dru§tva ocekutu, ako to i nisu uviJek bas direktne materiJalne koristi. Mi u odboru smo znali, da dru§tvo u danasnjem stadiju ne prufa ni dlo onili korist'i, koje mogu odnosno moraju clanovi da od drustva ocekuju i traze. 
Koristi, koje me>ramo da trdimo, ne smiju biti neke dlrektne materijalne, nego takve, koje potjecu od djelatnosti, koje pojedinci ne mogu s us•pjehom da obav!jaju l koje s·u uvjetovane bas uspjesn.im radom strucnih organizacija. Tu mogu kao najvazn'ije prednostl dru§tvenoga rada navesti mogu6lll0sti publiciranja svojih radova, me>gucnost koriStenja drustvenom knjiznicom, mogu6nost iznasanja rezultata svoj.ih 
radova ".iiadrustvenim sastanclma I time dobivanje po·ticaja za da ljnji rad iii 'savJeta. za poboljsanje tog rada. I mogu6nos-t izmjene iskustava. Ukratko, svega sto je 1-otrebno za strucno uzdizanje pojed'inca, a sto mozemo dob.iti samo kroz strucne ·organizacije, koje ne poznaju nikakvih ogranil!enja uvjetovanih uobieajenlm formama organlzaclje kulturnlh I ekonomskih drustvenih djelatnos·ti. Strucno udruzenje ne poznaje niti resornih nit! bJ!o kakvih drugih granica unutar teritorija svog djelo\'anja i unutar svog zacrtanog djelokr\IJga. 

Sva nastojan:ja. na8eg odbora isla. su ball za. tim, da. se u tom pagledu stvore potrebnl organizacioni oblici. Odbor je znao, da se sva na§a djelatnost nalazi na pol\etku razvoj.a, pa se I prednostl drustven·.)g rada vrlo slabo osje6aju, . tako slabo, da velikl dlo kemil!ara niJe niti osjetio potrebu za radom u nasoj organizacljl. Vellki dio inzenjera i tehnieara kemij!>ke struke nije Jo§ ni stupio u redove i!lanova DIT-a. Neka to vrijedi kao poziv svima, koje uslljed p.)manjk.anja evidenclje nlsmo pojedinal\no pozvali da se zaclane. Da se razvoj dru§tvene djelatnosti ne razvija brze naprijed, nije kriv odbor, nit! uskl krug clanova, koji saraduju s odborom, nego bas svi oni· clanovi I nel!lanovi, kojl su sposobni preuzeti ·na sebe bilo koje funkcije , a kojl su do sada ostal! neaktivni. Preuzimanje raznih briga oko ra~ih sektora 
rada prosirllo bi djelovanje uzeg odbora, koji je za sada preoptere6en usklm adJI?.!·tlistraciono-organizacionim radovima. Povremeno dobivao je odbor razne sugest!Je sa stra.ne clanova. Iako su takvi priJedle>zi obicno bazlrali na dobrim ldejama, nisu me>gli biti real!zlra.nl, jer u tim 'J•rljedlozima nije bib l predlogai u pogledu drugova. sposobnih i yoljnih, da da;te sugestije provedu u stvarne>st. 
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Dalje se moram dotaknuti i problema uclanJenja on!h strucnjaka, koji po svo
jim formalnim skolskim kvali!ikaciiama ne bi mogli postati clanovi, a koji po 
svojem radu i sluzbenom polofaju spadajn u redove •inzenjera i tehnicara. Tu se 
m"sli u prv•.>m redu na raciona.Jizatore i novatore i udarnike. Drustvena pravila pred
virtaju mogucnost zaclanjenja. I tu pomanjkanje evidencije onemogucuje odboru 
sistematsko zaclanjivanje. Neka to vrijedi njima kao poziv da se zaC!ane, a svima 
clanovima kao poziv, da nas s takvim drugovima upoznaju i da medu njim pro
vedu agitaciju. Isto tako molimo clanove da provedu agitaciju medu svim ostalim 
neclanovlma. 

Tu moram naglasiti, da narodne vlasti pruzajn svu mogucu pomoc potrebnu 
z!l. razvoj naseg drustv_a i postoje svi znakovi, da ce tai pomoc biti sve veea i traj
UIJa. A .o nama clanov1ma drustva ovisi, uk-0liko cemo te pomoci znati iskoristiti i 
kakve cemo uspjehe posti6i u na.Sem r.adu. 

Slicno kao sto smo mogli kod clanova izdvojiti jedan dio, koji nisu saradi
vali u radu .d rustva, taiko i mertu odbornicima neki nisu aktivno potpomagali rad 
drustva. Najcesce su ra<1lozi zato bili potpuno O•pravdani. Razlozi bili su u preuzi
manju drugih funkcija u drugim drustvima, preuzimanje drugih isluzbenih dufoosti 
iii i bole&ti. 

Organiza.ciona povezanost odbora s clanstvom postoja.la je jedin-0 preko oba
vjesti o sastancima. Te ·obavijesti slali smo samo na ona mjesta gdje smo znali, 
da je okupljen veci broj kemieara. Povremeni prigovori o slab-0m obavjestavanju 
nisu poti:•uno neopravdani, makar je svatko mogao naci nacina, da se o sas.\ancima 
informira, jer se sastanci odrzavaju redovito. Nadamo se, da ce se u buduce preko 
easopisa, k-0ji ce se slati svakih 14 dana besplatno clanovima, moci bolje obavje
stavati clanstvo 0 radu drustva. Precluvjet je samo taj, da clanovi S3IDi vode brigu 
o tome, da Ii su im naslovi u kartoteci tocni i da sve eventu·alne ;promjene prav•.>vre
meno dopisnicama javljaju na naslov: DITH, Pierottijeva 4. 

Ukoliko je odbor uspio u svojim nastojanjima da podigfle nivo drustvenog rada 
najbolje cemo prosuditi na osnovu na pocetku radne godine postavljenog radnog 
plana i na osnovu postignutih rezultata rada: 

1) S e k t o r s t am p e. Tu smo si pas tavih kao zada tak .da osiguramo r edo
vi to i•zlazen je strucnog casopisa s G brojeva godisnje, s tezistem na sistematskom 
re-!eriranju 0 svim granama tehnologije, vaznima u prvom redu za nas petogodisnji 
plan. U tu •svrhu •selrnija je predqoz1J.a, HKD-u uvjete za sarad!nju ~ os.iJgurala sub
venciju od din 100.000.- za god. 1049. ·sa strane GLA VKEM-a. Tehnicke poteskoce do
vele su do toga, da je broj Arhiva za kem. za 194>8. lefao u stampariji od IV. do XI. 
mjeseca 1949. Tako nismo uspjeli niti pomisliti na neko cesce periodicko 1zlazenje 
easopi!la. 

sto se tice inicijaVive sekcije u pogledu prikupljanja re!erata mozemo reci 
da smo uspjeli. Referati u g-0d. HM9 . . dostojno ce reprezentirati ta nasa nastojanja. 
Na redovito periodicko iz!afonje Arhiva ne cemo moci tako dugo pomisljati dok 
nam se ne osiguraju staJne subvencije, pomocu kojih cemo mo~i postaviti po
trebni tehnicki i administrativmi apa.rat s placenim osobljem. Tebnicki ]:'Oslovi oko 
takvog casopisa daleko su prezamasni da bi ill mogl'i obavljati na dobrovoljnoj 
bazi pojedinci u slobodno vrijeme, tim vise, sto moraju ti i•sti pojedinci zado
voljavati svim ostalim mas-0vnim zaduzenjima. Isto tako moramo misliti na moguc
nost honoriranja saradnika pocevsi od samog urednika, kao sto to cine nasi ostali 
strucni easopisi. Jasno je da bi se time trosk•ovi izdavanja pove6ali tj. najmanj e 
uctvostruCili. 

U pogledu pokretanja posebno.>g DITH-ovog casoor•isa stajao je odbor na. stano
viStu, da je to suvisno tako dugo dok ne postanu origi.nalni dio i re!eratni tehno
loski dio svaki za sebe toliko jaki da mogu izlaziti kao posebni easopis; iii tako dugo 
dok se krug interesiranih citalaca ne podijeli u dvije skupine od kojih b1 svaka za 
sebe narucivala samo jedan dio easopisa, i dok se ne ukaze J:'Otreba da · se tirafa 
jednog dijela prema drugome nesrazmjern-0 poveca. 

2) S t r u c n a p r e d a v a n j a . Odbor se obvezao da ce tokom radne godine 
prirediti najmanje deset strucnih predavanja. S nasim danasnjim predavanjem odr
zano je ukupno trinaest predavanja, pa smo u tom pogledu potpuno uspjeli. Uspjeli 
smo tim vise sto su ta predavanja ra•zmjerno dobr·o posjecena. Prosjecni posjet 
iznosi oko 3l>-500/o od ukupnog broja nasih clan•.>va. Dva •predavanja odrfali smo 
u zajednici s HKD-om. 

3) Up is iv an j e clan ova. Sekcija se obvezala .povecalj broj clanova 
za 1-00/o. Na pocetku rad·ne g-0dine bilo je zaDanjeno 125 drugova 'l danas 139. Time 
smo nasu obavezu ispunHi. sto se samog broja clanova tice moramo konstatirati, 
da je daleko premalen i da je .njime obuhva6en samo mali proceµat svih strucnjaka 
kemicara na teritoriju NRH. 

Kao narocitu pogresku odbora shvacam-0, da nije uspio naci mogucnost .za
clanJivan ja najmladih inzenjera i tehnicara odmah poslije diplomiranJa. U zadnjiro 
g-0dinama diplomirao Je prilican broj studenata a zaclanilo se ih je vrlo malo. lsto 
tako je tehnikum apsoviralo ok-0 80 drugova a zaclanjen nije niti Jedan. 

278 



Zaclanjena je i vecina industrljskih poduzeea na teritoriju NRH. To predstavlja jedan oblik, kojim mogu zainteresirani resori potpomagati rad drustva koje indirektno potromaze uzdizanje njima potrebnih strucnih kadrova. 4) Kn j i z n i c a. Briga oko knjiZnice je vrlo oteiiana. Nabavljeno je ndHo domacih strucnih izdania, a za strane easopise koji bi b ezuvj etno trebali bi ti u knjifoici DITH-a nismo dobili potrebnih deviza. Bojimo se da i za gJdinu 1950, n~j e DITH-u !Ilista 'Jslig11ranoo·. 
S Lzradom bibliografskog popisa nismo poceli , kako smo se r:a pocetku godin,e otivezali. Odbor je stao na stanoviste da taj posao ne mozemo obavljati sarni za sebe niti amaterski, nego da je to stvar ustanova kao sto je Sveucilisna knjiZn ica , Komitet za nauene ustnove, Sveuciliste i visokc skole iii Akademija nauka i HKD, da taj posao regLstracije prtLdoslih cesopisa i ostale literatu-re Jle smije b1ti povre· men nego stala:n. Novi odbor treba da poduzme potrebne korake. 5) P op u I a r i z a c i j a k em i j e. Tu smo se obvezali da C(j najmanje trojica nasih clanova odrfati predavanja u Centralnom narodnom sveuciliStu. Nasi clanovi su odrzali 2 predavanja, a da odbor n ije sudjelovao kod inicija tive. Od te.kucih poslova koje je odbor trebao da obavlja i od priredaba kod kojih je trazeno sudjelovanje nase sekcije ~oramo k~o najva;Ziliie. spo_menuti ~a8u saradnju u »Tjednu Tehn.i.ke«. Ta kampanJska a.kCIJa za populrur~zaC'IJOm tehnrke odrzavat ce se vjerojatno svake godine pa bi bilo potrebno da .se na nju staLno pripremamo. Nasa ce se uloga. vjerojatno ograniciti u glavnome na sasta.vljanje claniJJka i odrza.va.nje p.redavanja. Tu dolaze u '.>bzir preda;vrunja i clanci jednostavni. pi•sani u najpopularnijem obliku kako bi ih mogli razumjeti radnici, djeca puckiJ1 skola iii najvise nizih razreda. srednje skole. Prosle godine organizacija same akcije n i,je :rripala nama pa vjeroja.tno ce i dalje pripasti »Nal'odnoj tehnici« i raznim ustanovama i poduzecima. Za proslogJdiS!lji Tjedan tehnik·e nasi su clanovi pripremili 6 clanaka, koji se mogu koristiti i kao predavanja. Koliko je nama poznato ti clanci nisu bili koristeni sa stra.ne vriredivaea. 
Nase je drustvo bilo pozvano, da. dade svoje prijedloge za- pojedine naucne radnike, koji bi mogli uci u »Komisiju za tehnicke nauke kod akademijskog savjcta l•'NRJ«. 
Kao narocito vai<no mozemo ovdje spomenuti, da je bilo nase drustvo i pozvano, da podnese svoje prijecl!oge Komisiji za nagra divanje radnika sa podrucja nauke i kulture pri Vladi FNRJ. 'l'u. treba imati na umu da cc u buduce drustvo moci predlagati samo ta.kve radove, koji osim uvjeta trafonih samim uredbama l&punjuj-u £ Uvjet da SU poznati c!anstvu, tj. da SU pUblic1rnni U drustvenom glas ilu iii da su izneseni na clanskim sastancima. Nasi prijedlozi ni su bili uvazeni. Krivnja za to lezi u tome sto n ismo dobili pravovremeno rotrebna uputstva pa su nasi prijedlozi bOi sasvim Iormalni bez potrebnih elaborata , prilofonih radnji . ekonomskih podatwka. K•Jmi•sija te podatke nije prik11p!jala sama .Jrnko •smo mi ocekivali. 
Izvjestaj druga tajnika se prima i na prijedlog prcdsjedava.juceg daje se r.izrjesnica staroj upravi. Na prijedlo-g Jermana sku·pst;na usvaj a slijede6u upravu: Ban Slavko, Brihta. Ivan, Dugosevic Jovo. Delfin Slava., Dolj ak Marjan, Gustnvson Per. Kovac Vladimir, Kalbach Drag·utin, Mildner Pavao, Mirnik Katarina, Mirnik MiI,ko, Podho1•sky Rika.rd, Sajko Branko, Supek Zvonimir, Zerdj,k Mladen. U slijedeeoj toeci oda.brani su kao delegati za g lavnu godisnju skupstinu DITH-a siljedeci drugovi: Ban, Biljcevic, Delfin, Doljak, Dugosevic; Gustavson, Jerma n, Kalbach, Mirnik K. i M., Podhorsky, sverer i zerdik. Pod razno skupstini je saopsteno. da se u mjcsccu veljaci odl"Zava u Beog1·adu savjctovanje boraca za visoku i·roduktivnost rada clanova DIT-a. Pozivaju se svc ustanove i clanovi, da daju podatke 0 takvim clanovima, prvenstveno 0 racional :zatorima i novatorima, kako bi mogli biti '(lravovrerneno pozva:ni, da prirede potrcbnc re!erate. 
Glavna godis·nja skupstina za.vrsena je u 19 sati 45 min. 

Kolokv!Ji sekc!Je kemlcara Drustva lnzenjera I tehnlcara NR Hrvatske 
U vremenu ad 1. sijecnja 1949. god. do 30. prosinca 1949. 
XX. kolokvij 'Jdrfan 13. travnja 1949 . 

. P. Gustav s an : Izvori aromatskih ugljikovodika .za nnsu kcmijsku industriju. 
XXI. Kolokvij odrfan 27. travnja 1949. 

D. D v or n i k : Aparature i pribor za izgra.dnju kemijske industrije 
XXII. kolokvij odrfan 11. svib:nja 1949. 

a) A. Lah -0 d n y : Primjena aluminija u izgradnji aparatnre kemijske i srodne industrije . 
. b) Tjedan tehn·ike. 

XXIII. Kolokvij odrfan 25. svibnja 1949. 
P. Mi l ·d n er: 0 hidrolizi drveta. 
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XXIV. KolokviJ odrzan 8. l!pnja 11949 . 
. v. H ah n : 0 metodama odredivanja talista organskih tvari. 

XXV. Kolokvij odrfan 2. lipnja 1949. 
K. Sc h u 1 z : Higijenskl I ·sigurnosnl problem! u kemijskoj industrljl. 

XXYI. kolokvij odrzan 9. studenog 1949. 
S. Go I u b o v i c : Oksidacija parafina u sintetske masne kiseline. 

XXVII. Kolokvij odrzan 23. studenog 1949. u zajednici s Hrvatskim kemijskim 
drustvom. 
A. Peter 1 in (Ljubljana) : 0 strukturi velikih molekula. 

XXVIII. Kolokvij odrfan 5. prosinca 1949. u zajednici sa sekcijom strojara i elek-
.tricara DITH-a. · 
M. D ode r o : Izobrazba onzenjera na i.nstitutu za elektrokem!ju i 

elektrometalurgiju univerziteta u Grenoblu. 
XXIX. Kolokvij odrfan 6. prosinca 1949. u zaj,ednici sa sekcijom strojara i elek· 

tricara DITH·a. 
M. Do de r o (Grenoble) : Proizvodi elektrokemijske i elektrometalur
.gijske industrije. 

XXX. Kolokvi jodrfan 7. prosinca 1949. 
D. $ u 1 c : Tehnologija soje i primjena doblvenlli produkata. 

XXXI. Kolokvij odrfan 21. prosinca 1949 • 
. P. Gustavson : Nov!Ji kemijskl proccsi u ;ndustrljl nafte 

zemnoga pl!na. 


